
Naturgenopretning af Hjarbæk Fjord 
 

Referat 

Syvende møde i arbejdsgruppen onsdag den 7. december 2022 kl. 17-20:00 
 
Kulturcenter Værestedet 
Låstrupvej 38, Låstrup, 8832 Skals 
 
Mødedeltagere: 

• Jørgen Jørgensen, Viborg Kommune (JJ) 

• Torben Bramming Jørgensen, Limfjordsrådets sekretariat (TBJ) 

• Tommy Dalgaard, Aarhus Universitet (TD) 

• Morten Graversgaard, Aarhus Universitet (MG) 

• Iben Kristensen, Energi Viborg Vand (IK) 

• Hans Kurt Tougaard, Fjordklyngen (HKT) 

• Peder Lajgaard Pedersen, Fritidsfiskerne ved Hjarbæk Fjord (PLP) 

• Kjeld Møller, Erhvervsfiskerne ved Hjarbæk Fjord/Lovns Bredning (KM) 

• Jakob Gade, LandboForeningen Midtjylland (JG) 

• Leif Nielsen, Danmarks Naturfredningsforening (LN) 

• Poul Blicher Andersen, Dansk Ornitologisk Forening (PBA) 

• Henrik Ravn, Viborg Sportsfiskerforening (HR)  
 
Maria Pilgaard, Velas (MP) og Peter Kårup Miljøstyrelsen deltog ikke. 
 
 

Dagsorden 
1. Velkommen og godkendelse af dagsorden (17:00 – 17:05) 

 
2. Siden sidst (17:05 -17:45) 

a) Opfølgning på referat fra 6. møde 

b) Mulighed for ekskursion i foråret 2023 

c) Kystvandråd 

Status for ansøgning om kystvandråd: Kystvandråd 2022-2023 (mst.dk) 
 

d) Kommunikation 

Der vedlægges et udkast til pressemeddelelse fra projektgruppen. Udkastet er udarbejdet 
under forudsætning af, at der nedsættes et kystvandråd for den centrale del af Limfjorden. 
Udkastet drøftes. 
 
Hjemmeside for projektet: Naturgenopretning - Hjarbæk Fjord - Viborg Kommune 

 
3. Drøftelse i to grupper: Drøftelse af anbefalinger til kystvandrådet for den centrale del af 

Limfjorden.  (17:45 – 18:30). 
 
Det er forventningen at der nedsættes et kystvandråd for den centrale del af Limfjorden, og som 
besluttet på arbejdsgruppens 6. møde vil arbejdsgruppen stille sin viden til rådighed for det 

https://mst.dk/natur-vand/vandmiljoe/vandomraadeplaner/vandomraadeplanerne-2021-2027/kystvandraad-2022-2023/
https://viborg.dk/demokrati-og-indflydelse/udvikling-og-planer/udvikling/vi-udvikler-natur-og-klimaprojekter/naturgenopretning-hjarbaek-fjord/


kommende vandråd for den centrale del af Limfjorden, sammen med en række anbefalinger for 
kystvandrådets arbejde.   
 
Der lægges op til at arbejdsgruppen indledningsvist drøfter anbefalingerne til kystvandrådet i to 
grupper. De to grupper er: 

a. Poul Blicher Andersen, Peder Lajgaard Pedersen, Henrik Ravn, Hans Kurt Tougaard, Maria 
Pilgaard, Tommy Dalgaard, Torben Bramming Jørgensen 

b. Leif Pedersen, Kjeld Møller, Jacob Gade, Iben Kristensen, Morten Graversgaard, Jørgen 
Jørgensen 

 
Til brug for drøftelserne har sekretariatet, med udgangspunkt i arbejdsgruppens arbejde og i 
samarbejde med Aarhus Universitet, udarbejdet et oplæg til anbefalinger: 
 ”Anbefalinger til kystvandrådet for den centrale del af Limfjorden”. 
 
Der vedlægges desuden: 

• Arbejdsgruppens samlede konklusioner: ”Opsamling på udsagn og diskussion” 

• Aarhus Universitets opsamling på de faglige oplæg der er præsenteret på møderne: 

”Opsamling på hovedkonklusioner” 

• Samt nogle klip fra materiale Viborg Kommune i anden sammenhæng har om Hjarbæk 

Fjord, der sammenfatter stoftilførsler og tilstand: 

o ”Tilførsel af fosfor og kvælstof til Limfjorden JW-notat. uddrag Hjarbæk Fjord” 

o ”Niras habitatkonsekvensvurdering. uddrag tilstand Hjarbæk Fjord” 

 
4. Pause (18:30 - 18:45) 

 
5. Plenum (18:45 – 19:15) 

Præsentation af gruppernes konklusioner for hele arbejdsgruppen og samlet drøftelse. 
 

6. Eventuelt (19:15 – 19:20) 
 

7. Middag (19:20 – 20:00) 
 
 

Ad. 1 
Jørgen Jørgensen (JJ) bød velkommen, der var ingen bemærkninger til dagsordenen.  
 

Ad. 2  
a) JJ oplyste at det var Jørgen Windolfs (JW) vurdering at udarbejdelse af et statutsnotat for Hjarbæk Fjords 
tilstand bør afvente kystvandrådets arbejde. I stedet vil Viborg Kommune i første omgang bede JW lave et 
oplæg til en disposition for der kan foreligge når kystvandrådet afrapporterer sit arbejde. 
 
Mulighederne for at udtage sedimentprøver har været drøftet med et konsulentfirma. Det var firmaets 
vurdering at der parallelt med udtagning af prøverne bør beregnes en fosformassebalance for fjorden. I 
forbindelse med kystvandrådets arbejde forventes bl.a. at AU og DHI analyserer på fosforproblematikken i 
forhold til Hjarbæk Fjord, herunder også sedimentets betydning. På den baggrund afventer Viborg 
kommune kystvandrådets arbejde inden der foretages yderligere. 
 



Der arbejdes videre med i løbet af vinteren at få foretaget videooptagelser af bunden, for at få et indtryk af 
bundens struktur og udseende. 
 
b) Der var enighed om at gå videre med en ekskursion med det foreslåede indhold i foråret gerne april. 
Hans Kurt Tougaard (HKT) og Kjeld Møller (KM) vil stadig gerne stå for planlægningen, JJ lovede at vende 
tilbage med mulige datoer 
 
c) Nedsættelsen af kystvandråd afventer beslutning fra en ny miljøminister. I skrivende stund er der ikke 
nyt. 
 
d) Det fremsendte forslag til pressemeddelelse blev drøftet. Der var flere input og forslag til justeringer, 
primært af sproglig karakter. Der er på det grundlag i samarbejde med Viborg Kommunes 
kommunikationsafdeling lavet en ny udgave der vedhæftes. 
 

Ad. 3 - 5 
Udkastet til anbefalinger til kystvandrådet for den centrale del af Limfjorden blev drøftet under pkt. 3-5. 
Der kom en række forslag til tilføjelser, præciseringer og faglige og sproglige justeringer. Det omhandlede 
bl.a.: 

• Tilføjelse af et afsnit om mere overordnede forhold som baseline; kortlægning af kilder til 
næringsstoffer; præcise anvisninger i forhold til virekemidler, herunder økonomi og lovgivning; 
opmæksomhed på betydningen for Hjarbæk Fjord i forbindelse med myndighedsbehandling af 
andre projekter 

• Præciseringer i forhold til bl.a. belysning af betydningen af slusepraksis og muslinger 
 
Der er på det grundlag i lavet en ny udgave, der vedhæftes. 
 

Ad. 6 
Ingen bemærkninger. 
 
 
 
 
Jørgen Jørgensen 
Projektleder, Natur og Vand 
Viborg Kommune  
 
2. januar 2023 


